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SMOLIVECKÝ 

MĚSÍČNÍK
měsíčník obcí Mladý Smolivec, 

Starý Smolivec, Radošice, Budislavice a Dožice
 

 

Turistický oddíl Budislavice 

se opět vydal na pochod 
V neděli 1. února jsem se vydala s turistickým 

oddílem z Budislavic na další pochod. Tentokrát byla trasa 

naplánovaná z Budislavic na židovský hřbitov do 

Kasejovic. 

Den před tím vydatně sněžilo, takže celá ekypa se 

místy brodila ve vysokém sněhu. Na cestu nám ale svítilo 

sluníčko, a tak se hned šlo lépe. Před hostincem u Křížů se 

sešlo asi 25 lidí, všichni připravení zdolat 

desetikilometrovou túru a odpoutat se na chvilku od 

domácích povinností. 

Po příchodu na 

židovský hřbitov se všichni 

lehce občerstvili, aby mohli 

plně vychutnat historickou 

přednášku p. Kulíška. Po 

prohlídce hřbitova se již 

všichni účastníci těšili na 

opékání vuřtů, které se mělo 

uskutečnit nedaleko 

Boučku.  

Pokračování na straně 2 
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„Vedoucí zájezdu“ Honza Spour připravil vše potřebné na oheň a společně s 

Václavem Klainem se ho snažili rozdělat. Nakonec se povedlo a vyhladovělí účastníci si 

mohli opékat. 

Po uhašení ohně jsme se vydali zpět do Budislavic, kde nám Maruška Křížů uvařila 

polévku, a my se mohli zahřát. Celý pochod trval asi 4 hodiny, takže domů jsme se vraceli 

za světla. 

Jsem ráda, že se v obci rozvíjejí takovéhle aktivity a mnoho lidí v nich shledává 

oblibu. Už se těším na další pochod, který bude zanedlouho. 

Kubová Veronika 

Masopust 

Jistě všichni víte, jak a proč se slaví masopust. Ale i tak bych tento článek ráda 

napsala právě o něm, třeba se dozvíte i nějaké informace, které jste nevěděli. 

Masopust vychází především z římského náboženství, které s předjařím spojovalo 

vegetaci a plodnost božstva. Karneval nebyl ani tak maso-pust, ale spíš označení onoho 

konkrétního zahájení masopustních svátků. Tedy dne, kdy se všichni dosyta najedí, aby byli 

silní na následující postní období. Karneval označoval tedy spíše jeden konkrétní den 

spojený s hodováním a maškarami, než celý masopust. 

Masopust je slavnostní 

období mezi Vánocemi a Postní 

dobou. Jeho začátek má pevné 

datum 7. 1., ale jeho konec je 

závislý na datu Velikonoc a končí 

tak v rozmezí od poloviny února 

do počátku března, v noci před 

Popeleční středou. Letos to vyšlo 

na 17. 2., tomuto datu se říká 

Masopustní úterý. Během 

masopustu probíhaly taneční 

zábavy, zabijačky a také svatby. 

Masopust vrcholí posledním čtvrtkem tohoto období zvaným Tučný čtvrtek spojený právě 

se zabijačkou a hostinou. Poslední tři dny, masopustní neděle, pondělí a úterý nazývající se 

končiny, ostatky a fašank nebo přímo masopust, se konají různé rituální úkony, průvod 

masek, scénické výstupy zakončené taneční zábavou. Poté následoval dlouhý čtyřicetidenní 

půst. Na Popeleční středu mohli lidé naposledy konzumovat mastné rohlíky s kávou nebo 

mlékem, dopoledne ještě byla povolena kořalka. Oběd byl však přísně postní, což ve většině 

případů bývala čočka s vajíčkem, sýr, chléb, vařená krupice nebo pečené brambory. 
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V některých regionech se stále ještě dochovala tradice průvodu masek s muzikanty, 

kdy při průvodu vybírají různé jídlo či kořalku. Někde se ještě stále tancuje obřadní tanec 

mladíků. 

Na masopustní úterý existuje pár pranostik, ze kterých jsem jich pár vybrala: 

Masopust na slunci – pomlázka u kamen. 

Krátký masopust – dlouhá zima. 

Masopust na mrazu – někdo přijde k úrazu. 

Je-li rybník na masopustní úterý zmrzlý – čeká nás neúroda po celý rok. 

Bude-li v masopustní úterý nebo v Popeleční středu vítr – bude celý půst větrný. 

Aneta Slavíčková 

Masopustní průvod ve Starém Smolivci 

V sobotu 14. února mnozí slaví Valentýn. Ve Starém Smolivci, ale i v Radošicích 

a Budislavicích se konal tradiční masopustní průvod. Tato tradice se dodržuje už mnoho let 

a tak si tuto událost kdokoli jen tak nenechá ujít. 

Sama jsem se zúčastnila průvodu v masce ve Starém Smolivci, a tak Vám popíšu, jak 

takový den probíhá. Obvykle si masku připravuje každý sám, ale v mém případě to tak 

nebylo. Domluvili jsme, že půjdeme za kolektivní masku. První nápad za co půjdeme vznikl 

v hospodě u piva. Přípravy začaly necelé tři týdny před masopustem. Vše vyvrcholilo 

v pátek večer. V sobotu se jen připravily rekvizity a mohlo se vyrazit. 

Během dopoledne se připravilo také auto pro muziku a občerstvení. Okolo jedné 

hodiny odpolední se začaly masky scházet v hospodě Na Zámečku. Všichni se připravili 

a mohlo se vyrazit. Během průvodu se postupně přidávali lidé, kteří si mohli u pojízdného 

občerstvení zakoupit teplé nápoje nebo klobásy. V masopustním průvodu se sešlo přes 20 

masek různorodého typu. Někdo se inspiroval událostmi minulého roku, jiní si nechali 

volnou ruku. Mohli jste zde vidět například Bílou paní, kata, biatlonistky Soukalovou a 

Vítkovou, uprchlého vězně i s kouskem mříže, hodinového manžela Pepina, faráře Otíka, 

nejpočetnější maskou byl pan Rychtář s panem Macurou, Ivetkou Bartošovou, reportéry 

z BLESKU a AHA a strojvedoucím s parní mašinkou. A když už byl ten Valentýn, tak dva 

amorky, kteří malovali srdíčka nebo je lepili na všechno, co jim přišlo pod ruce. 

Po průvodu vsí se všechny masky sešly v hospodě Na Zámečku, kde každý dostal 

občerstvení. Obsluhy se ujala paní Boušová a některé masky se zde zdržely až do ranních 

hodin. Uvidíme, jakou fantazii budou mít účastníci příští rok. Fotky z průvodu jsou ke 

shlédnutí na stránkách obce www.mladysmolive.cz 

Michaela Nesvedová 
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Výroční valná hromada okrsku Mladý Smolivec 
Všechny sbory 

dobrovolných hasičů z našeho 

okrsku (z okrsku Mladý 

Smolivec), již v letošním roce 

„zvládly“ výroční valnou 

hromadu. Teď přišla na řadu také 

„výročka“ celého okrsku. Ta se 

konala v pátek 13. února 2015 

v Dožicích. Výroční valná hromada okrsku 

se svolává pravidelně jednou za rok. 

Vše vypuklo krátce po 19 hodině. Byla jsem opravdu 

zvědavá, jak to bude celé probíhat, přece jenom se tu sešli zástupci 

ze všech pěti obcí a znáte to, co člověk to názor. Navíc jsem se výročky okrsku účastnila 

poprvé. Program schůze byl totožný s programy výročních valných hromad jednotlivých 

SDH, body programu proto jen vyjmenuji. 

Nejprve bych chtěla zmínit, že schůze se zúčastnili dva hosté - náměstek starosty 

SDH pro Plzeň-jih pan Václav Sýkora a starostka naší obce paní Eva Kubová. Prvním 

bodem výročky bylo zahájení. Přivítal nás jednatel okrsku pan František Šmolík a rovněž 

nás seznámil s programem schůze. Druhý bod obsahoval volbu návrhové a volební komise. 

Dalším bodem byla zpráva o činnosti okrsku za rok 2014, se kterou nás seznámil starosta 

našeho okrsku pan Lubomír Kříž starší. V pořadí čtvrtým bodem byla volba do výboru SDH 

(tady podotknu, že neproběhla žádná změna, členové výboru na období 2015 - 2019 

zůstávají stejní jako v období předešlém). Pod následujícím číslem se ukrýval plán činnosti 

na rok 2015. Šestým bodem byla diskuse. Do té přispěl velitel SDH Dožice pan Jan Marek 

a pan Václav Sýkora. Předposlední bod – Usnesení, nám přednesl hospodář SDH Starý 

Smolivec pan Karel Nesveda. A nakonec nemohlo přijít nic jiného než závěr, schůzi 

uzavřela paní Eva Kubová. Né že bych to počítala, ale schůze byla ukončena ve 20:30. 

Po náročných 90 minutách následovala velmi příjemná část výročky – večeře. 

Servírován nám byl řízek (který byl doslova větší než talíř) s bramborem a velmi pestrou 

oblohou. No musím říct, že jsem se pokoušela zdolat celou porci, ale marně. Byla opravdu 

veliká. 

S čistým svědomím mohu říct, že výroční valná hromada se vydařila a proběhla v 

naprostém klidu. Trošku mě překvapilo, že po ukončení schůze netekl velmi oblíbený 

zlatavý mok proudem, u nás „v Mladym“ totiž výročka znamená hašení žízně ve velkém. 

I když na druhou stranu tato skutečnost jistě potěšila všechny manželky. Hasičině zdar! 

Karolína Černá 
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Další číslo smoliveckého měsíčníku Vám přináší recept na kuřecí křídla, 

jejichž příprava je velice snadná a chuť výborná. Udělejte si doma křídla 

nejen k obědu, ale také na večer k televizi, nebo pro ohlášenou návštěvu 

Kuřecí křídla na medu 

Kuřecí maso  křídla 500 g 

Med    4 lžíce 

Sojová omáčka  3 lžíce 

Olej    4 lžíce 

Česnek   3 stroužky 

Pepř mletý 

Mletá paprika 

Skořice 

Sůl 

Postup přípravy: 

Vytvoříme si marinádu - med, sojovka, olej, koření, sůl, pepř... Křidélka vložíme do této 

marinády - NEJLÉPE PŘES NOC. Pečeme (jako obvykle), až jsou křidélka pěkně 

zabarvená a křupavá. 

Příloha: brambory nebo pečivo. 

Veronika Kubová 

VALENTÝN 
Asi každý z nás zaregistroval, že 14. února je v kalendáři svátek svatého Valentýna. 

Pojďme si tento svátek trochu přiblížit. 

Něco málo o Valentýnu. Svátek svatého Valentýna, se slaví v anglosaských zemích 

každoročně 14. února, jako svátek lásky a náklonnosti mezi intimními partnery. Je to den, 

kdy se tradičně posílají dárky, květiny, cukrovinky a pohlednice s tematikou stylizovaného 

srdce, jako symbolu lásky. V poslední době se tento svátek šíří i v kontinentální Evropě, do 

určité míry z komerčních důvodů. 

Někteří zamilovaní v České republice slaví tento svátek, jiní berou tento den, jako 

každý druhý. Jen tak mezi námi, mám raději 1. máj, ale záleží na každém. 

Svátek je pravděpodobně odvozen od svátku Lupercalia slaveném ve starověkém 

Římě. V předvečer tohoto dne byly do „urny lásky“ vloženy lístečky se jmény dívek. Každý 

mladý muž potom tahal lísteček a dívka, jejíž jméno si vytáhl, se měla stát jeho „miláčkem“ 

v následujícím roce. Jen na rok? No, to mohlo být zajímavé :-D. 
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Legenda také říká, že tento den začal být známý 

jako Den svatého Valentýna až díky knězi Valentýnovi. 

Claudius II., vládce Říma, zakazoval svým vojákům, aby 

se ženili nebo jen zasnubovali. Bál se, že by chtěli zůstat 

doma u svých rodin a nešli do boje. Valentýn vzdoroval 

vládci a tajně oddával mladé páry. Byl zatčen a později 

popraven 14. února. Svátek Luprecalia splynul s 

oslavami mučednictví Svatého Valentýna a vznikl 

romantický svátek, který je nyní 14. února slaven. 

Čím na svatého Valentýna potěšit svého milého či 

milou? Zde je pár nápadů, pro zamilované. Může to být klasicky růže, bonboniéra nebo 

překvapení z obchodu se spodním prádlem či parfémy, Valentýnské pobyty pro dva, k 

zahození není ani Valentýnská večeře. Neurazí šperk, plyšák. Fantazii se meze nekladou. 

Sami dobře víte, co Vaší drahé polovičce udělá největší radost. 

Veronika Straková 

Zimní fotbalová příprava očima Honzy Spoura 
Taky Vás už zima pěkně štve? Těšíte se, až se opět v odpoledních hodinách sejdete s 

přáteli na tradičním fotbalovém utkání ve Starém Smolivci? Pro všechny příznivce fotbalu 

přináším nejnovější zprávy „ze zákulisí“ našich fotbalistů. 

Abych zkrátila Vaše čekání, připravila jsem krátký dotazník trenérovi našich 

fotbalistů o tom, jak se chystá na novou sezonu. 

Kdy jste začali s tréninky? 

Kluci chodili jednou týdně hrát fotbálek od ukončení podzimní části. Oficiálně začala 

zimní příprava 3.1.2015. 

Kolik hráčů se na tréninky většinou dostaví? 

Jak kdy. Letošní zimní přípravu trénujeme v úterý v hale v Plzni a v sobotu venku na 

hřišti. Co se týká účasti, tak by to samozřejmě mohlo být lepší. Pravidelně trénuje pouze 

kostra týmu, která čítá cca šest hráčů. Každý trénink přijde někdo další, tak se kluci tak 

nějak střídají. Zimní příprava je velmi nepopulární 

tím, že je dlouhá a náročná, ale samozřejmě není 

nad pravidelnost. 

Kdy přesně začíná jarní sezona? 

21.3. v 15hodin nás bude na svém novém 

hřišti hostit Žákava 

Co od jarní sezony očekáváš? 

Máme čtyři body ztátu na druhé místo v 



BŘEZEN 2015  Číslo 55; ročník VI 

7 

tabulce a čtyři body náskok před možným barážovým místem. Vzhledem k této průběžné 

bilanci očekávám, že sezónu dokončíme v klidu, bez nějakého velkého vzrušení. Co se týče 

týmu jako takového, tak bych si přál, aby hráči mladšího data „výroby“ začali mít větší 

zájem. 

Jak jsou na tom kluci, kteří byli v podzimní sezoně zranění? 

Zatím se jeví docela v pohodě všichni. Uvidíme po přípravných utkáních. 

Co by si vzkázal smoliveckým fanouškům? 

Fanouškům bych vzkázal, aby nám drželi palce, chodili na utkání, a že děláme 

všichni co je v našich silách, aby měli radost i oni. 

Na začátek sezony si ještě chvilku počkáme, ale věřím, že se opět sejdeme v plné 

polní a naše fotbalisty podpoříme, co to jen půjde.  

Veronika Kubová 

 

 

 

Lokální produkty v e-shopu Venkovské tržnice 

www.venkovskatrznice.eu 

Také pozorujete, jak u nás v posledních letech postupně zanikají drobné prodejny, malé 

provozovny a řada živnostníků ukončuje své podnikatelské aktivity? A to i přesto, že 

většina z nás prý upřednostňuje při nakupování lokální výrobky a služby. Zdá se, že zrovna 

v tomto případě je cesta od slov k činům daleká. 

I proto se MAS svatého Jana z Nepomuku pustila do realizace projektu Venkovská tržnice, 

jehož záměrem je podpora místních podnikatelů, živnostníků i drobných producentů. Již v 

loňském roce jsme do většiny domácností regionu distribuovali Katalog podnikatelů a 

neziskových organizací. V elektronické verzi jej najdete na 

www.venkovskatrznice.eu/katalog. Častokrát pomůže i s tím, s čím si v hospodě neví 

rady. 

Další aplikací připravenou pro všechny lokální producenty a prodejce je elektronický 

obchod. Chcete-li využít e-shop jako prodejce, stačí se zaregistrovat, zadat informace o 

výrobcích, či službách, cenách a případně nahrát fotografie. Registrace i prezentace výrobků 

je bezplatná. Více informací najdete na www.venkovskatrznice.eu/e-shop, nebo vám je 

rádi poskytneme na e-mailu: mas.nepomucko@seznam.cz a tel.: 602 334 882. 

V e-shopu území Nepomucka a Spálenopoříčska je zaregistrováno již 15 subjektů. Patří 

mezi ně i: 

Zdravá výživa a ekologické výrobky, sdružené služby pro domácnost 

Paní Růžičková se specializuje na zdravou výživu, ale není to zdaleka jediný obor, kterým 

se zabývá. Může zájemcům nabídnout celou řadu služeb, například široký sortiment 

Členové redakčního týmu: 

Karolína Černá, Aneta Slavíčková, Veronika 

Straková, Jiří Krejčík, Veronika Kubová, 

Michaela Nesvedová 



BŘEZEN 2015  Číslo 55; ročník VI 

8 

produktů zdravé výživy, poradenství v této oblasti, eko prostředky pro domácnost, sběr 

prádla a šatstva pro chemické čištění a prádelnu aj. Výčet služeb a produktů s informacemi a 

kontaktem najdete právě v E-shopu. (http://www.venkovskatrznice.eu/e-

shop/obchod/1082/Zdrava-vyziva-a-ekologicke-vyrobky). 

Petra Šampalíková a Michal Arnošt 

Venkovská tržnice 

Vyhlášení CHKO Brdy se blíží 

Snad každý z nás z médií ví o chystaném vyhlášení Chráněné krajinné oblasti Brdy, 

které by mělo nastat 1. 1. 2016. Víme i o tom, že z našich obcí se bude týkat především 

Čížkova, Mladého Smolivce, Nových Mitrovic a Spáleného Poříčí. Co ale víme o 

skutečných dopadech existence CHKO na činnost obcí, či podnikatelské aktivity? Jak 

ovlivňuje život obyvatel? Jaká to přináší omezení a jaké příležitost? O své zkušenosti se 

s námi přijeli podělit v úterý 10. 2. 2015 do Čížkova na seminář „Jak se žije v CHKO?“ 

Jaroslav Obermajer z AOPK ČR Střední Čechy; Tomáš Peckert, vedoucí Správy CHKO 

Český les; Libor Lev, bývalý starosta a dnes soukromě hospodařící zemědělec z oblasti 

CHKO Blanský les a Ondřej Volf ze sdružení Ametyst. 

Různorodost prezentujících jen potvrdila, že úhly pohledů a zkušenosti mohou být 

odlišné. I přesto si účastníci mohli především odnést poznatek, že vznikem CHKO 

nedojde k žádnému zásadnímu negativnímu ovlivnění zde žijících obyvatel. 

Nejvýznamněji se zřejmě projeví u stavebních řízení, kde CHKO bude jedním 

z účastníků řízení. Vzhledem k poměrně dobře nastavenému vymezení hranic CHKO 

mimo obytná území se to bude týkat jen malého počtu obyvatel. Dokonce ani 

zemědělci nemusí mít žádné obavy z přílišného zpřísnění podmínek oproti 

současnému stavu. A o omezování pohybu v území CHKO, či zákazu sběru hub a 

lesních plodů nemůže být ani řeč. Jednoduše řečeno, celá řada obav není prostě 

postavena na reálných základech.  

Stejně tak by ovšem mohlo být naivní domnívat se, že by vyhlášení CHKO Brdy mohlo 

být pro náš region samo o sobě spásou. Může být ovšem impulsem k tomu, abychom 

příležitosti k dalšímu rozvoji území využili my sami. To je dobrou výchozí pozicí pro 

pořádání dalších podobných akcí, kde bychom se chtěli bavit právě o příležitostech, 

které může přinést vyhlášení CHKO a tím začít formulovat základní obrysy prvních 

projektů. Podle zájmu o pořádaný seminář lze předpokládat, že by se to mohlo dařit. 

Za spolupráci při organizaci semináře děkujeme obcím Čížkov, Mladý Smolivec a Nové 

Mitrovice. Aktuální informace k vyhlášení CHKO Brdy lze sledovat na 

http://praha.ochranaprirody.cz/brdy. 

 

 

 


